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  مدت هاست که صحبت از اصلاح ساختار، قوانین 
و فرآیندها مطرح شده و از برخی مقامات گرفته تا 
چهره های سیاسی به این مساله اشاره کرده و می کنند. 
بالاخره هر کسی با توجه به نگاه کارشناسی خود از 
زوایای مختلف این مساله را مطرح کرده است. لذا این 
امری است که بسیار در خصوص آن صحبت می شود. 
در نتیجه به نظر می رسد که ساختار حاکمیت باید با 
توجه به ارزش های موجود و قانون اساسی، فرهنگ، 
تاریخ ، پیشینه و عرفی که داریم از همه اینها یک 
صافی یا قیفی درست کند و ببیند که با وضع کشور چه 
ساختار حکمرانی جواب می دهد. البته به نظر می رسد 
که بهترین شرایط این است که مسیر درست حکمرانی 
از چرخش قدرت از طریق انتخابات حزبی می گذرد 
و باید احزاب نقش آفرین اصلی باشند. چنان که در 
جهان نیز نظام های تک حزبی، دو حزبی و چند حزبی 
موفق نیز داریم. باید دیده شود که در ساختار کشور 
بر مبنای آنچه  گفته شد کدام یک جواب می دهد و 
اصلاح ساختاری بر پایه کدام مدل پاسخ  می دهد که 
بر پایه آن این اصلاحات صورت گیرد و با قانون احزاب 
هماهنگ شده و انجام شود البته برای این کار نیز زمان 
کم است و کم کم دیر می شود چرا که چند ماه دیگر علنا 
تحرکات انتخاباتی احزاب شروع می شود و اگر مجلس 
در یک ماه باقیمانده کاری نکند باز هم شرایط به همین 
منوال پیش خواهد رفت.  چرخه قدرت باید از طریق 
انتخابات بگذرد و انتخابات نیز حزبی باشد  البته جدای 
از بحث اصلاح ساختار بحث اصلاح قوانین و فرآیندها 
نیز مساله ای است که از اهمیت بالایی برخوردار است و 
باید مسئولان امر بدان با دیده ویژه تری بنگرند. چنانکه 
آقای قالیباف رئیس مجلس نیز در این خصوص گفته 
»در همه حوزه ها باید تحول داشته باشیم و برای این 
تحول نیازمند هماهنگی و همدلی هستیم. ضرورت 
دارد در مجلس با مجمع تعامل کنیم چرا که مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مشاور امین مقام معظم 
رهبری برای تنظیم سیاست های کلان است و مأموریت 
دارند بر اساس قانون اساسی نظارت کنند.« البته رئیس 
مجلس پیش از این نیز به این مساله اشاره داشته و 
بحث اصلاح حکمرانی را در قالب حکمرانی خوب یا 
مطلوب مطرح کرده بوده است. البته مساله مهمی که 
نباید آن را از نظر دور داشت اینکه این مساله باید از قوه 
به فعل در آید و صرفا در کلام و سخن مسئولان شاهد 
طرح چنین مسائلی نباشیم بلکه در عرصه اجرا و عمل 
نیز بتوان شاهد اقدامات و عمل های خاص موضوع 
باشیم. باید اصلاحات انجام شود و چه بهتر که خود 
ساختار قدرت و به فکر این مساله بیفتد و در جهت حل 
مشکلات کشور ساختار را کارآمدتر ، به روزتر و پویاتر 
کند. چرا که کشور خیلی گران اداره می شود . باید خود 
سران قوا بنشینند و فکری کنند و راه چاره ای برای این 

کار بیندیشند. 

 سران قوا راه حلی برای اصلاح ساختار ارائه کنند
یادداشــــت

  پیام حضور پرشور 
در راهپیمایی روز قدس

قدس شورای  و  انتفاضه  ستاد  رئیس   
هماهنگی تبلیغات اسلامی در نشست ارزیابی 
و تقدیر از دست اندرکاران برگزاری مراسم روز 
جهانی قدس گفت: حضور پرشور مردم در 
راهپیمایی روز قدس امسال، بازتاب و پیام های 
معناداری داشت. رمضان شریف گفت: حضور 
پرشور و لحظه شناسی مردم بصیر و فهیم ایران 
مورد توجه مقام معظم رهبری)مدظله العالی( 
قرار گرفت و ایشان در دیدار با دانشجویان و در 
خطبه های نماز عیدسعید فطر به عظمت این 
حرکت اشاره فرمودند و حضور مردم در این 
مراسم را پس از شب های معنوی قدر، بسیار 
معنادار و پرشکوه توصیف کردند. وی با بیان 
اینکه حضور مردم در راهپیمایی روز قدس در 
سراسر کشور به طور میانگین بین ۲۰ تا ۲۵ 
درصد افزایش داشت، خاطرنشان کرد: شایسته 
است با استفاده از ابزار هنر و به صورت تخصصی 

به حضور معنادار مردم پرداخته شود.

 رشد۵۰ درصدی تولیدات 
صنعت دفاعی

برنامه ریزی  و  مدیریت  توسعه  معاون 
راهبردی و امور مجلس وزارت  دفاع گفت: 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح افزایش 
صادرات محصولات دفاعی را در دستور کار خود 
قرار داده است. سردار سرتیپ رضا طلایی نیک 
با اشاره به شعار سال جاری و برنامه ریزی جهت 
تحقق آن در این وزارتخانه، اظهار داشت: در 
سال گذشته عملکرد وزارت  دفاع در حوزه 
تولید و صادرات به صورت جهشی بود. برای 
سال جاری بیش از ۵۰ درصد رشد نسبت به 
سال گذشته در زمینه تولید و صادرات وزارت  
دفاع پیش بینی شده است که با مشارکت بخش 
خصوصی انجام خواهد شد. وی افزود: وزارت  
دفاع با همکاری بخش خصوصی با انتقال 
فناوری و حمایت از شرکت های دانش بنیان، 
جهش تولید را در محصولات دومنظوره ای که 
کاربرد دفاعی و غیردفاعی دارند و جزو قطعات 
و محصولات مشترک محسوب می شوند در 

اولویت کار خود قرار داده است.
 

 چرا واردات برنج 
دو برابر شده است؟

یک عضو مجمع نمایندگان استان گیلان 
خواستار ورود مجلس به وضعیت برنجکاران 
و مشکلات کشاورزان شد و گفت: چرا واردات 
برنج دو برابر شده است؟ اگر به وضعیت 
برنجکاران توجه نشود، دچار بحران می شویم. 
سیدکاظم دلخوش در تذکری در جلسه علنی 
دیروز )سه شنبه( مجلس گفت: ابتدا لازم است 
از رئیس مجلس و هیات رئیسه تشکر کنم 
که پیگیر حل مشکل کشاورزان به خصوص 
برنجکاران هستند. وی با بیان اینکه برنج 
محصول استراتژیک کشور است، گفت: اکنون 
فصل کشت برنج است و کار کشاورزان آغاز شده 
است؛ قیمت آب کشاورزی و نهاده ها سه برابر 
و هزینه کارگر زیاد شده و در چنین شرایطی 
عملا برنج  کشاورز روی زمین مانده است؛ 
دولت در سفرهای استانی قول های متعددی 
داده اما برای استان های شمالی کاری نشده 

است.

سیاست جدید ایران در منطقه
یک کارشناس صهیونیست تاکید کرد که 
ایران به دنبال پیاده کردن سیاست جدید در 
منطقه و حل اختلافات با کشورهای عربی است. 
یونی بن مناحیم در آستانه سفر مهم و تاریخی 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران به 
دمشق تاکید کرد که ایران سیاست و استراتژی 
جدیدی در خاورمیانه در پیش گرفته است. 
وی گفت که سیاست جدید ایران بر روی حل 
اختلافات با کشورهای عربی به منظور منزوی 
کردن رژیم اسرائیل متمرکز است. پیش از این 
رسانه های صهیونیستی اعلام کردند که سفر 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران به سوریه 
بسیار استثنایی است و باید رژیم صهیونیستی 
را نگران کند به خصوص اینکه این اولین سفر 
رئیس جمهور ایران به سوریه بعد از سال ۲۰۱۱ 
به شمار می رود. شبکه ۱۳ رژیم صهیونیستی 
اعلام کرد: آنگونه که به نظر می رسد رئیس 
جمهور ایران روز چهارشنبه به دمشق خواهد 
رفت و این سفر دو روزه خواهد بود. این شبکه 
با بیان این که رئیس جمهور ایران با بشار اسد ، 
رئیس جمهور سوریه دیدار خواهد داشت، ادعا 
کرد که رئیسی در این سفر بازدید میدانی نیز 

خواهد داشت.

 حادثه در یکی از 
مراکز آماد و پشتیبانی سپاه 

در  دامغان  سپاه  عمومی  روابط   
حین  در  حادثه  بروز  از  اطلاعیه ای 
آماد  مراکز  از  یکی  در  مهمات  جابجایی 
دامغان  پشتیبانی سپاه در حومه شهر  و 
خبر داد.به گزارش خبرگزاری تسنیم از 
در  دامغان  سپاه  عمومی  روابط   سمنان، 
اطلاعیه ای اعلام کرد : عصر دیروز در حین 
جابجایی مهمات در یکی از مراکز آماد و 
پشتیبانی سپاه در حومه شهر دامغان به علت 
بروز حادثه ، انفجاری رخ داد.این اطلاعیه 
افزوده است: علت حادثه در دست بررسی است 

و اطلاعات تکمیلی متعاقباً اعلام می شود.

         احمد حکیمی پور
  فعال سیاسی

نگــــاه
چرامنابعومصارفصندوقها  

تعادلندارد؟
ادامــه از صفحــه اول/ یعنی همــان نقدهایــی که به 
شرکت های دولتی وارد اســت، دقیقا همان نقدها هم به 
شرکت های وابسته به صندوق های بازنشستگی وارد است 
و این شــرکت های وابســته به صندوق های بازنشستگی 
چون کارآمد و بهره ور اداره نمی شــوند، طبیعتا متناسب 
بــا داده هایی کــه دارند، ســتاده تحویــل صندوق های 
بازنشســتگی نمی دهند. در دنیا معمولا منابع صندوق ها 
در بازارهای سرمایه هســت و صرف خرید سهام می شود 
اما در ایران بازار ســرمایه ما فراز و فرود زیاد دارد. از طرف 
دیگر شرکت داری هم فراز و فرود زیاد دارد که هم به دلیل 
مدیریت شرکت هاست و هم به دلیل چالش های سیاسی 
که ما با دنیا داریم، این شرکت ها گاهی به دلیل نبود مواد 
اولیه یا گران بودن مواد اولیه، دچار محدودیت می شوند. در 
یک جمع بندی کلی این نکته مهم را بیان می کنم که هر 
مشکلی که صندوق های بازنشستگی ممکن است در دنیا 
داشته باشند، صندوق های بازنشستگی در ایران ترکیبی 
از آن مشکلات را دارند. این ترکیب شامل این است که هم 
تناسب شاغل و بازنشسته وجود ندارد، هم شرکت هایی که 
در اختیار اینها هستند، کارآمد و بهره ور اداره نمی شوند و 
هم به دلیل تورمی که در اقتصاد ایــران وجود دارد، مرتبا 
قدرت خرید این بازنشسته ها کاهش پیدا می کند و هم به 
دلیل تحریمی که وجود دارد، این شرکت هایی که متعلق 
به صندوق است، گاه چه صادرات محدودشان و چه واردات 
مواد اولیه دچار مسئله و مشکل است و در نهایت اگر اینها در 
بازار سرمایه هم سرمایه گذاری کنند، آنها هم چالش های 
مخصوص خودش را دارد که در سنوات گذشته بخشی از 
آنها را دیدیم. برآیند همه اینها اینکه مصارف این صندوق ها 
خیلی بیشتر از منابع شان است. ولی همه اینها که ذکر شد 
دلیل بر این نمی شود که بخشی از سرزمین به فروش برسد 
تا حقوق بازنشسته ها پرداخت شود. بلکه اگر رویکردهای 
اداره صندوق های بازنشستگی تغییر کند، دولت یا دولت ها 
بدهی خود را به این صندوق ها پرداخت کنند، شرکت هایی 
که در این صندوق ها در طول سنوات گذشته به صندوق های 
بازنشستگی رسیده، اگر کارآمد و بهره ور اداره شوند، به نظر 
می رسد که بخش قابل توجهی از مسائلشان شاید حل شود. 
آخرین نکته اینکه ما تعدد صندوق ها هم در ایران زیاد داریم. 
نزدیک به ۲۰ صندوق بازنشستگی داریم که قبلا در قالب 
تشکیل وزارت رفاه قرار بود این صندوق ها تجمیع شود که 
عملا چنین اتفاقی نیفتاد. شاید تجمیع این صندوق ها در 
قالب یک یا دو صندوق بخشی از هزینه های بالاسری این 

صندوها هم قابل صرفه جویی باشد.

  آرمان ملی: مقام معظم رهبری 
صبح دیروز در دیدار شمار زیادی از 
معلمان و فرهنگیان سراسر کشور، 
معلمان را پرورش دهندگان جواهر 
قیمتی »نسل نوجوان و جوان« و 
معماران آینده کشور خواندند و با 
تبیین بایدها و نبایدهای مهم نظام 
آموزش و پرورش گفتند: نظام در 
مقابل توقعات خود از معلمان، باید 
آنها،  مختلف  مشکلات  قبال  در 
کند.  احساس مسئولیت  حقیقتا 
.. خامنه ای جامعه  حضرت آیت ا .
معلمین را از بهترین و شریف ترین 
با  و  دانستند  کشور  قشرهای 
سپاس از زحمات این مجاهدان 
بردبار و سخت کوش و متعهد در 
همه شهرها و روستاهای کشور 
افزودند: ارزش و اهمیت پرورش 
و  فکر  اهل  عالم،  آگاه،  نسلی 
منطق، مومن، با اراده و »برخوردار 
از اخلاق اسلامی و تعهدات ملی« 
برای ساختن آینده کشور، با هیچ 
کار دیگری قابل مقایسه نیست. 
ایشان  با گرامیداشت یاد استاد 
شهید مطهری به عنوان نمونه یک 
»معلم حقیقی و کامل« و توصیه 
به معلمان برای بهره گیری از آثار 
ایشان، حدود ۵ هزار معلم شهید را 
جلوه  ای از سربلندی جامعه معلمین 
در آزمون های گوناگون ۴۵ سال 

اخیر برشمردند و افزودند: معلمان 
عزیز، فرزندان ملت را همانگونه 
که برای فرزند خود آرزو دارند، 
»خوشبخت، سربلند، عاقل، باسواد 
و برخوردار از رفتار احترام برانگیز« 
بار بیاورند که این مهم، علاوه بر 
درس دادن، با رفتار و کردار معلمان 
تحقق خواهد یافت. مقام معظم 
رهبری ، تشویق دانش آموزان به 
حضور در مراکز برکت آفرین از جمله 
مساجد و هیأت ها را توقعی دیگر 
از معلمان بیان کردند و گفتند: 
حضور دانش آموزان در مدارس، 
علاوه بر یادگیری برکات دیگری 
دارد که از روش های مجازی قابل 
اینکه روند  نیست؛ ضمن  تحقق 
آموزش و پرورش از کرونا، فتنه ها، 
در  ناامنی  ایجاد  و  اغتشاشات 
دیگر  مسائل  برخی  و  خیابان ها 
ضربه خورده است. حضرت آیت ا... 

احساس  زنده کردن  خامنه ای  
»هویت ایرانی-اسلامی و شخصیت 
ملی« در نوجوانان و جوانان باهوش 
کشور را وظیفه ای اساسی دانستند 
و گفتند: در این روند، مساله زبان 
فارسی، پرچم کشور و احساس 
بودن  ایرانی  به  افتخار  و  عزت 
مهم است که البته این مسائل با 
توصیه و حرف حاصل نمی شود، 
بلکه باید مفاخر و سوابق فرهنگی، 
علمی و تاریخی را به دانش آموز 
تعلیم حقیقی داد. ایشان پس از 
بیان توقعات از معلمان، احساس 
مسئولیت همه جانبه حاکمیت در 
قبال جامعه معلمین را ضرورتی 
واقعی دانستند و گفتند: معیشت 
معلمان خیلی مهم است اما مشکلات 
معلمان فقط معیشتی نیست و دایره 
گسترده ای دارد که مهارت آموزی، 
تجربه آموزی و رسیدگی به دانشگاه 

آنهاست. جمله  از   فرهنگیان 
رهبر انقلاب در باب مسائل اصلی 
آموزش و پرورش، عبور از گردنه های 
دشوار پیشرفت همه جانبه کشور را 
بدون کمک و ایفای نقش آموزش 
و پرورش غیرممکن دانستند و با 
تأکید بر اهمیت درک جایگاه عظیم 
نظام مدیریتی  این مجموعه در 
کشور، افزودند: خطای راهبردی 
برخی مسئولان گذشته این بود 
که متأسفانه قدر و عظمت و قدرت 
تأثیرگذاری آموزش و پرورش را 
نمی دانستند و به این مجموعه به 
عنوان مزاحم و مصرف کننده ی 
نگاه می کردند.  بودجه  بی فایده 
حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره 
به اتفاق نظر بسیاری از صاحب نظران 
و کارشناسان بر محور بودن مدرسه 
برای گره گشایی از مشکلات کشور، 
افزودند: همانگونه که این متخصصان 
می گویند، اگر در ۲۰ سال قبل به 
کرده  رسیدگی  مدرسه  موضوع 
بودیم امروز بسیاری از مشکلات 
وجود نداشت؛ بنابراین چاره کار 
همت  و  صحیح  برنامه ریزی  در 
جدی برای اصلاح مدرسه است 
و همه مسئولان، تصمیم سازان، 
تصمیم گیران و آحاد مردم باید 
اهمیت حیاتی دستگاه آموزش و 

پرورش را درک کنند.

مقام معظم رهبری در دیدار معلمان و فرهنگیان تشریح کردند:

بایدها و نبایدهای مهم نظام آموزش و پرورش
    در قبال معلم باید احساس مسئولیت بشود

 آموزش و پرورش با
وزارت نفت ادغام شود

  رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس مطرح کرد: زمانی 
که من وزیر آموزش و پرورش بودم 
و وزارت ها با هم ادغام می شدند 
من آمدم بیرون از آموزش و 
به  پرسیدن  من  از  و  پرورش 
نظرتان آموزش و پرورش با کجا 
ادغام شود گفتم نفت.  حمیدرضا 
معتقدم  افزود:  بابایی  حاجی 
آموزش وپرورش باید با وزارت 
نفت ادغام شود تا پول و بودجه در 
اختیار این وزارتخانه قرار بگیرد. به 
برخی گفتم شما زحمت بکشید 
نفت تولید کنند و معلمان هم 
کنند؛  تدریس  بکشند  زحمت 
برای همه بچه های این مملکت؛ 
مگر ما سرمایه ای بالاتر از دانش 
آموزان داریم؟ این نماینده مجلس 
بیان کرد: اگر قرار باشد روزی شیر 
نفت برای تولید باز شود اولین جا 
و آخرین جا که خرج می شود باید 

برای آموزش و پرورش باشد. 

  آرمان ملی: رئیس قوه در نشست مشترک 
شورای هماهنگی مجلس شورای اسلامی و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام اظهار داشت: برای حل 
مسائل بین مجلس و هیات عالی نظارت نیاز است 
که سازوکاری طراحی شود تا به سمت راه حل 
حرکت شود چرا که اگر ساز وکاری تعریف نشود 
مسائل در حد حرف باقی می ماند. حجت الاسلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای، گفت: 
سیاست های کلی نظام توسط رهبر معظم انقلاب 
و با مشورت مجمع تشخیص مصلحت نظام تدوین 
و ابلاغ می شود و نظارت بر آن نیز با مقام معظم 
رهبری است و در مقطع کنونی پس از سیر دوره ای 
از سوی ایشان به هیات عالی نظارت تفویض شده 
است. وی یادآور شد: این هیات عالی که از اعضای 

مجمع تشخیص مصلحت نظام تشکیل شده فقط 
در بررسی مغایرت یا انطباق و عدم انطباق قوانین 
با سیاست های کلی نظر می دهد و تفاوتی که با 
شورای نگهبان دارد این است که شورای نگهبان 
مصوبات را مغایر شرع و قانون اساسی تشخیص 
می دهد اما هیات عالی نظارت انطباق مصوبات 
با سیاست های ابلاغی را تشخیص می دهد که 
مسئله انطباق، کار را دقیق تر و مشکل تر می کند. 
رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام  با بیان اینکه هیات عالی نظارت نظر 
خود را به شورای نگهبان منتقل می کند، افزود: 
مسئله این است که باید چگونگی نحوه مواجهه و 
نقد کردن با مسائل تبیین شود. در این مسیر اگر 
شورای نگهبان مسئله ای را خلاف شرع برشمرد، 

راه بر مجلس بسته نیست بلکه مسیری طراحی 
شده تا مجلس بتواند بر نظر خود اصرار کند. وی 
افزود: در مسئله هیات عالی نظارت نیز مجلس 
می تواند بر نظر خود اصرار کند و موضوع به مجمع 
تشخیص مصلحت برود ، ممکن است افراد تصمیم 
گیر در مجمع در جایگاه تشخیص مصلحت نظر 
دیگری جز آنچه که در هیات عالی تشخیص 
داده اند، داشته باشند. رئیس دستگاه قضا با اشاره 
به فرمایشات اخیر رهبر معظم انقلاب مبنی بر 
اینکه حاشیه ها نباید ما را از کارهای اصلی بازدارد، 
گفت: نحوه بیان مسائل نیز باید مشخص شود تا 
اگر هر فردی بخواهد نظر خود را بیان کند نیز 
راهکار آن مشخص باشد تا منجر به کاهش سرمایه 

اجتماعی در جامعه نشود.

 رئیس قوه قضائیه:

برای حل مسائل بین مجلس و هیات عالی نظارت باید یک سازوکار طراحی شود

راهکارهای برون رفت از خشونت های سیاسی در گفت وگو با غلامرضا ظریفیان؛ 

حاکمان به مردم نشان دهند مشکلات آن ها را درک می کنند
    ضعف ها و ناکارآمدی های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی و همچنین دو سر جریان افراطی در داخل و خارج 

وضعیت خشونت در جامعه را بیش از حد مطرح و تشدید می کنند

 شهید الداغی غیرت را به 
نمایش گذاشت

به تکالیف مان در حوزه 
اقتصاد عمل نکردیم 

 نماینده مردم خمینی شهر در 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد 
که باید شهید الداغی به عنوان 
نماد غیرت تبلیغ و ترویج شود. 
کرد:  بیان  نقدعلی  محمدتقی 
هم روز کارگر را که پشت سر 
گذاشتیم به همه زحمتکشان و 
جامعه کارگری تبریک می گویم و 
هم فرارسیدن روز معلم و شهادت 
استاد شهید مرتضی مطهری را 
به همه عزیزان عرصه فرهنگ 
و آموزش کشور تبریک عرض 
می کنم. وی در ادامه اظهار کرد: 
شهید  غیرت  شهید  شهادت 
الداغی را که واقعا غیرت را به 
نمایش گذاشت تسلیت می گویم 
از همه ملت ایران تقاضا دارم 
شهید الداغی را به عنوان نماد 

غیرت تبلیغ و ترویج کنند.

 جانشین فرمانده کل سپاه با 
بیان اینکه هر جا به تکالیف مان 
عمل نکردیم با گرفتاری مواجه 
متاسفانه  کرد:  تصریح  شدیم، 
در تکالیف مان در حوزه اقتصاد 
عمل نکردیم و در این حوزه دچار 
فدوی  سردار  هستیم.  مشکل 
افزود: قویترین قانون جمهوری 
اسلامی قانون بانکداری بدون ربا 
است؛ اگر به قوانین اقتصاد اسلامی 
در قرآن عمل شده بود در حوزه 
اقتصادی دچار مشکلات نبودیم. 
سردار فدوی به جنگ ترکیبی 
دشمنان علیه ایران اسلامی اشاره 
کرد و افزود: دشمنان نظام اشتباه 
محاسباتی داشتند و نمی دانستند 
از  بیش  اسلامی  انقلاب  توان 
تصور آنهاست. جانشین فرمانده 
کل سپاه با بیان اینکه تکالیف 
پاسداران بیش از پیش است، 
ادامه داد: دشمنان در فتنه اخیر 
به دنبال پروژه کشته سازی در 
فتنه اخیر بودند اما بصیرت مردم 
انقلابی فتنه دشمن را با شکست 
روبرو کرد. ما باید به پاسداری از 
انقلاب اسلامی مسلط باشیم و 
تکالیف مان را به درستی انجام 

دهیم؛ همه باور داشته باشیم. 

اسقایی:  احسان  ملی-  آرمان    
خشونت در جامعه  افزایش یافته است. فارغ 
از  آشوب های خشونت بار چند ماه قبل این 
نکته را نمی توان نادیده گرفت که شهروندان 
بیش از گذشته عصبانی اند و با کوچک ترین 
عامل محرکی فریاد می زنند، بوق می زنند و 
دعوا می کنند. در این میان اعمال اقدامات 
خشونت آمیز علیه یک طبقه خاص از جامعه 
بیش از سایر وجوه خشونت آمیز در جامعه 
مشخص است. طبقه ای که در گذشته جایگاه 
رفیعی در جامعه داشتند اما اکنون مستقیماً 
مورد خشونت قرار می گیرد. »آرمان ملی« در 
این ارتباط با غلامرضا ظریفیان استاد دانشگاه و 

فعال سیاسی به گفت وگو پرداخته است. 
 به نظر برخی رفتار های خشونت آمیز 
در ایران ریشه در منش و تحول خواه 
بودن و رفتار های مدنی مردم ندارد. ریشه 
این رفتارها »منظور اقداماتی است که 
به صورت کور علیه روحانیون صورت 

می گیرد« در چیست؟
غیرقابل  شرایط  در  اجتماعی  وضعیت 
پیش بینی قرار دارد. این وضعیت غیر ثابت در 
زندگی اعضای جامعه تبلور پیدا می کند. این 
شرایط ابعاد مختلف زندگی اقتصادی، فرهنگی 
و اجتماعی افراد جامعه را با خود درگیر می کند. 
به طوری که شهروندان به لحاظ ذهنی دچار 
نگرانی در مورد زندگی روزمره و فردای خود 
می شوند. از سوی دیگر در این شرایط جامعه 
دو جریان غیرمنطقی را در پیش روی خود 
می بیند. یکی جریان داخلی که بذر کینه و 
نفرت را با رفتار و بیان خشونت آمیز خود در 
جامعه می کارد. این جریان یک برخورد از 
بالا به پایین با جامعه دارد و خود را؛ خود حق 
پندار می دانند و با این نوع نگاه به خود اجازه 
می دهد که رفتار های خشن کلامی و غیره را 
از خود نشان دهد و سوی دیگر جریان خارجی 
است که اقدامات به دور از منطق این گروه 
در داخل را بزرگ می کند و ابعاد رسانه ای به 
آن می دهد و افعال و کردار این گروه را عامل 
تعیین کننده در ذهن جامعه معرفی می کند. 

این دو افراط به دلیل مشکلات و محرومیت ها 
و نا اطمینانی هایی که در جامعه ایجاد شده، 
حاصلی جز هراس و در مرحله بعد نفرت و در 

نهایت خشوت در جامعه ندارد. 
 واکنش کلی جامعه خصوصاً بخش 
معترض را چگونه ارزیابی می کنید؟ به نظر 
بخشی از این طبقه معترض به شدت با این 

اقدامات خشونت آمیز مخالفند؟
بله. بخش قابل توجهی از جمعیت ایران به 
رغم اینکه معترضند و اعتراضاتی به وضعیت 
اقتصادی، دارند و شرایط کشور را مناسب 
نمی دانند اما به خوبی خویشتندار هستند و 
صبر پیشه کردند علاقه ای ندارد که جامعه 
درگیر خشونت خصوصاً خشونت کور شود اما 
به میزانی که ناکارامدی افزایش پیدا می کند و 
نا اطمینانی به دولت بیشتر می شود و جامعه 
نمی تواند محاسبه دقیقی از آینده خود داشته 
باشد به لحاظ عاطفی در عین حال که به لحاظ 
عملی مایل نیست، وارد خشونت شود و سهمی 
در اعمال خشونت در صحنه های مختلف 
کشور نداشته و ندارد؛ در برابر این خشونت ها 
نمی ایستد. در حالی که به هیچ وجه اعتقادی 

به این خشونت ها ندارد. 
  احتمال تداوم این رفتار خشونت آمیز 

را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
و  ضعف ها  شد  اعلام  که  طور  همان 
ناکارآمدی های اقتصادی و همچنین دو سر 
جریان افراطی در داخل و عمدتاً در خارج 
این وضعیت در جامعه را بیش از حد مطرح و 
تشدید می کنند. این ها نامهربانی ها و نفرت ها 
را در جامعه پدید می آورند. البته بخشی از این 
رفتار های افراطی تداوم پیدا نکرده است و کف 
جامعه برخورد های غیر منطقی، غیر انسانی و 
خارج از اخلاق اجتماعی را نمی پذیرد و این 
مورد موجب می شود شاهد افراطی تر شدن 

شرایط خشونت بار کنونی نباشیم. 
 چه باید کرد که جامعه از  این شرایط 
خشن خارج شود؟ به عبارت بهتر راه 

برون رفت از شرایط کنونی چیست؟
راه برون رفت از این شرایط این است که 

مسأله های جامعه را به درستی درک کنیم 
چون گاهی مسأله ها را متوجه هستیم اما 
در اولویت ها دچار تفاوت می شویم. باید به 
اولویت ها توجه کرده و به جامعه قبولانده 
شود که حاکمان مسأله ها را پذیرفته اند و 
تلاش دارند که این مشکلات را رفع کنند، 
آنگاه شاهد بهبود فضا و کاهش خشونت در 

جامعه خواهیم بود. 
 چرا به رغم اینکه برخی رفتار های 
زننده علیه روحانیون را شاهدیم اما 
یکی از روحانیون مردمی در کشور 

سخنانش همه گیر می شود؟
این موارد نشانه آن است که کلیت جامعه 
با روش های غیرمنطقی و خشونت آمیز 
همراه نیست. این روحانی در گذشته 
سخنی در مورد مشکلات عام نمی زد اما 
به محض اینکه همین روحانی مردمی 
مسأله های مردم را در نطق خود بالای 
منبر مطرح می کند، با استقبال مردم 
روبه رو می شود. بنابراین بخش عظیمی 
از جامعه ما درد ها را می شناسند و تحت 
تأثیر رسانه های افراطی خارج از کشور 
قرار نمی گیرند. واقعیت آن است که این 
رسانه ها تلاش کردند صحنه کشورمان را 
همراه با درگیری و در شرایط جنگی نشان 
دهند اما جامعه به این اقدام آن ها در عین 
معترض بودن، موافق نبود و این جامعه 
بود که اجازه نداد رسانه های خارجی در 
ایران جنگی داخلی ایجاد کنند. این پاسخ 
ندادن را البته نباید به صورت بدی تحلیل 
کرد چرا که جامعه در تنگنا و سختی قرار 
گرفته اما هوشمند است و به میزانی که 
احساس کند که مسائلش فهمیده می شود 
و تلاش هایی صورت می گرد که این مسائل 
حل شود؛ به نظر آرام تر می شود و از حالت 
احساسی وعاطفی بودن خارج شده و این 
جامعه را حتی در رفع مشکلات همراهی 
می کند و تعارض هایی که آن دو سر افراطی 
نیت ایجاد کردنش را دارد؛ کمتر به نتیجه 

می رسد. 


